
Protokół Nr 58 

z LVIII Sesji Rady Miasta Milanówka 

z dnia 17 marca 2022 roku  

 
 

Stan Rady - 14 radnych. 

Obecnych - 14 radnych (według listy obecności, załącznik nr 1 do protokołu). 

Posiedzenie Sesji Rady Miasta odbyło się w dniu 17 marca 2022 r. (czwartek) o godz. 18.00 w trybie  

on-line, na platformie ZOOM. Sesja Rady Miasta Milanówka była transmitowana równolegle na kanale 

YouTube Milanówek Miasto-Ogród oraz na portalu Esesja.tv.  

 

Porządek obrad sesji: 

1. Otwarcie LVIII Sesji Rady Miasta Milanówka. 

2. Przyjęcie wniosków do porządku obrad Sesji. 

3. Przedstawienie sytuacji finansowo-ekonomicznej Gminy Milanówek oraz działań podjętych przez 

Burmistrza Miasta w związku z napływem uchodźców z objętej działaniami wojennymi Ukrainy. 

4. Sprawy różne. 

5. Zakończenie LVIII Sesji Rady Miasta Milanówka. 

 

Ad.1. Otwarcie LVII Sesji Rady Miasta Milanówka. 

Wiceprzewodnicząca Rady Miasta Jolanta Nowakowska otworzyła obrady LVIII Sesji Rady Miasta 

Milanówka w dniu 17 marca 2022r. stwierdzając quorum. 

 

Ad.2. Przyjęcie wniosków do porządku obrad Sesji.  

Wiceprzewodnicząca Rady Miasta poinformowała, że w dniu dzisiejszym, przed godzina 16,00 wpłynął 

wniosek od BMM z prośbą o wprowadzenie do porządku obrad punktu dotyczącego podjęcia uchwały 

RMM w sprawie zmian budżetu miasta Milanówka. Projekt uchwały w załączeniu do pisma. Radna jest 

zaskoczona wnioskiem, ponieważ jako przewodnicząca Komisji Budżetu i Inwestycji nie zdążyła zwołać 

komisji w celu zaopiniowania zmian. Członkowie komisji powinni mieć czas by zapoznać się ze zmianami. 

Sekretarz Miasta wyjaśnił, dlaczego w takim trybie projekt został zgłoszony. Projekt został zgłoszony w 

trybie § 15, ust. 7 Regulaminu RMM, który pozwala burmistrzowi w nagłych sytuacjach wprowadzać 

projekty uchwał pod obrady. Sekretarz uważa, że z taką sytuacją mamy do czynienia. Projekt uchwały, 

którą p. burmistrz wnosi pozwala na wprowadzenie większych zmian w budżecie w szerszym zakresie niż 

to ma miejsce obecnie. RMM cofnęła burmistrzowi większość upoważnień, które zależą od decyzji rady. 

W obecnej sytuacji, projekt uchwały jest kluczowy aby sprawnie organizować pomoc dla uchodźców. 

Radna Janina Moława uważa, że radni zostali zaskoczeni tym wnioskiem. Radna podkreśliła, że z czegoś 

wynikało cofnięcie upoważnień p. burmistrzowi. Burmistrz mimo trwających działań wojennych 

na Ukrainie od trzech tygodni nie czuł potrzeby rozmowy z RMM o sytuacji, która jest w naszej gminie, 

wynikającej z napływu uchodźców wojennych. Radna chciała mieć możliwość rozmowy z burmistrzem 

i zadania pytań w związku z niecodzienną sytuacją. Z mediów wiemy, że burmistrzowie, spotykają się  

na szczeblu administracji rządowej i otrzymują informacje, które powinny być przekazywane Radzie MM. 

Rada takiej możliwości rozmów nie miała, ponieważ burmistrz od wielu miesięcy unika rozmów z RMM. 

Radna Ewa Galińska dziwi się, że wiceprzewodnicząca RMM poddaje wniosek burmistrza pod 

głosowanie. Jest to zgodne z literą prawa i można to potwierdzić u p. mecenasa.  

https://www.youtube.com/user/MilanowekMiastoOgrod/featured
https://esesja.tv/


Wiceprzewodnicząca Rady Miasta poinformowała, że chce sprostować jedną kwestię. Nikt zgód  

p. burmistrzowi nie cofnął, nie odbierał, jeżeli chodzi o upoważnienia, które są we wniosku projektu 

zmian. One po prostu nie zostały uchwalone. Rada ich nie cofnęła, ale ich nie uchwaliła.  

Wiceprzewodnicząca Rady Miasta poddała pod głosowanie wniosek BMM. 

Rada Miasta w głosowaniu: 6-za, 7- przeciw, 1- nb., negatywnie zaopiniowała wniosek. 

Wiceprzewodnicząca Rady Miasta poddała pod głosowanie przyjęcie porządku obrad. 

Rada Miasta w głosowaniu: 9-za, 4- przeciw, 1- nb., pozytywnie zaopiniowała porządek obrad bez zmian.  

 

Ad.3. Przedstawienie sytuacji finansowo-ekonomicznej Gminy Milanówek oraz działań podjętych przez 

Burmistrza M.M. w związku z napływem uchodźców z objętej działaniami wojennymi Ukrainy. 

Zastępca Burmistrza Marcin Bąk poinformował, że w Milanówku jest obecnie 1200 uchodźców. Obsługą  

i pomocą tym osobom zajmują się zarówno gminne instytucje tj. CUS, SP1 oraz OSP. 

Centrum Usług Społecznych Dyrektor Krystyna Kott odniosła się do udziału CUS w sprawie wsparcia  

i pomocy dla uchodźców. Pani dyrektor podkreśliła, że CUS jest zaangażowany w te działania od samego 

początku, czyli od dnia 4 marca. Na samym początku wszystkie działania były działaniami dobrowolnymi. 

Działania te zostały usankcjonowane ustawą z dnia 12 marca 2022r. o pomocy obywatelom Ukrainy  

w związku z konfliktem zbrojnym na terytorium tego państwa. Od 16 marca jest realizowany zapis tej 

ustawy. Głównym zadaniem CUS do zrealizowania jest nadzór nad wypłatą świadczenia wysokości 300 zł, 

na wniosek złożony przez każdego uchodźcę, który zatrzymał się w Milanówku i zadeklarował, że zostanie 

do czasu zakończenia działań wojennych. Na dzień dzisiejszy wpłynęło 7 wniosków, ponieważ są 

uzależnione od nr PESEL, a nr PESEL dla uchodźców są nadawane od dnia 16 marca 2022 r. Istotną 

kompetencją, która została nadana CUS to jest nadzór nad realizacją praw i obowiązków opiekuna 

tymczasowego, czyli nadzór nad przebiegiem ustalenia tego opiekuna przez sąd, który został ustawowo 

zobligowany do ustanowienia opiekuna dla osoby niepełnoletniej, która przekroczyła granicę bez swojego 

prawnego opiekuna. W Milanówku zdarzyła się taka jedna sprawa. Ważną rzeczą jest to, że z ustawy CUS 

posiada również kompetencje w zakresie przyznawania i rozpatrywania wniosków uchodźców  

w odniesieniu innych form pomocy. Taką formą pomocy, jest pomoc rzeczowa w postaci obiadów, która 

będzie finansowana z programu rządowego „Posiłek w szkole i domu”. W tej chwili przyjmuje się listy 

zgłoszeń od uczniów szkół, które są predysponowane do korzystania z obiadów. Jest również pomoc 

żywnościowa przyznawana na skierowanie. Inną forma pomocy jest zasiłek okresowy, który może być 

przyznany na okres do dwóch miesięcy. Zasiłek ten jest finansowany w 50 % z budżetu państwa. Kolejna 

pomoc to bezpłatna pomoc psychologiczna dla uchodźców. Pani Kott zapewniła, że wszyscy pracownicy 

bardzo aktywnie uczestniczą przede wszystkim w zapewnieniu działań logistycznych na terenie SP1. 

Pracownicy CUS pełnią dyżury od poniedziałku do piątku, w godzinach od 5.00 do 16.00.  

Radny Piotr Napłoszek zapytał jak szybko zostaną zorganizowane posiłki w szkołach i przedszkolach. 

Dyrektor CUS poinformowała, że posiłki będą zorganizowane wtedy, gdy będzie lista osób. To nie jest 

pomoc bezpłatna, to pomoc oparta o program „Posiłek w szkole i domu”. Prowadzi się postępowanie jak 

w przypadku naszych mieszkańców. Musi być nr PESEL, żeby wprowadzić wniosek do systemu. 

Zastępca Burmistrza Marcin Bąk zaproponował, żeby każda z jednostek, która bierze udział w pomocy 

powiedziała jaka jest sytuacja. jednostki przedstawią sytuację i wtedy radni będą mogli zadawać pytania. 

Radna Hanna Młynarska zapytała, gdzie można złożyć wnioski o 300 zł? 

Dyrektor CUS poinformowała, że wnioski przyjmuje i wypłaca zasiłek CUS przy ul. Kościuszki 16. Trzeba 

przyjść osobiście i wypełnić wniosek. Wnioski są dwujęzyczne. 

Radna Janina Moława zapytała, ilu uchodźców mieszka w budynku Polskiego Komitetu Pomocy Społecznej. 

Pani Krystyna Kott poinformowała, że na dzień dzisiejszy było 20 osób. 



Radna Janina Moława zapytała, jak długo mogą tam przebywać? 

Pani Krystyna Kott poinformowała, że do czasu, kiedy nie podejmą decyzji, co dalej. 

Sekretarz Miasta Sebastian Litewnicki omówił działania UMM dotyczące uchodźców. Podczas posiedzeń 

sztabu kryzysowego zwoływanego przez BMM, są podejmowane decyzje w sprawie wdrażania działań.  

Są to działania zmierzające do zapewnienia uchodźcom przebywającym w hali SP1 dostępu do Internetu. 

W tym celu została podpisana umowa z firmą Orange. Ta umowa zostanie opłacona ze środków UMM  

z zapewnieniem, że w chwili zakończenia kryzysu, będzie mogła być rozwiązana. Kolejna inicjatywą 

wdrożona w UMM jest rozpropagowanie wśród mieszkańców idei wpłat darowizn na konto dochodów 

miasta Milanówka. Konto UMM jest do dyspozycji wszystkich mieszkańców. Sekretarz miasta poruszył 

kwestię nadawania nr PESEL uchodźcom. Uchodźcy od 16 marca mają możliwość składania takich 

wniosków. Wielu pracowników urzędu jest zaangażowanych w tą pracę. Ilość tych wniosków jest 

ogromna, ilość osób, które chcą złożyć taki wniosek, lub dopytać o to, jakie formalności trzeba spełnić, 

żeby otrzymać nr PESEL. Kwestia obróbki wpływających wniosków to jedna rzecz, a udzielanie informacji 

to druga rzecz. Na tym polu pracownicy również znakomicie się spisują. Wielu pracowników miało  

do czynienia z językiem rosyjskim i pomagają uchodźcom w wypełnianiu wniosków. Od prawidłowego 

wypełnienia wniosku w dużej mierze zależy jakość obsługi i szybkość nadawania numeru PESEL. UMM 

współpracuje również z dwojgiem wolontariuszy. Są to Ukraińcy, którzy pomagają tłumaczyć, co wpływa 

na prawidłowość wypełniania wniosków. Z informacji z USC wynika, że 16 marca, nadano obywatelom 

Ukrainy 124 nr PESEL. Dodał, że jest to trudna sytuacja, ponieważ urzędnicy muszą też załatwiać bieżące 

sprawy mieszkańców. W związku z tym trzeba było wprowadzić zapisy. Cały przyszły tydzień jest już 

zajęty, jeżeli chodzi o terminy zgłaszania wniosków. Zapisy są wprowadzane już na 28 marca. Osobną 

kwestią jest robienie bezpłatnych zdjęć do złożenia wniosku o nr PESEL. Spec ustawa daje taką 

możliwość, mówiąc jednocześnie, że jest to zadanie zlecone z zakresu administracji rządowej, co oznacza, 

że UMM powinien otrzymać na to środki od wojewody z budżetu państwa. Póki co, żadnych informacji 

o wysokości tych środków, o terminach przekazania środków nie ma. W związku z tym zdecydowano 

o zaangażowaniu środków własnych. Niestety z powodu tego, że p. burmistrz nie posiada uprawnień 

do przesuwania środków w budżecie, udało się na dzień 16 marca wygospodarować kwotę 5000 zł, 

co wystarczyło na wykonanie 250 sztuk bezpłatnych zdjęć. Te środki się skończyły i zakłady fotograficzne 

muszą robić zdjęcia w cenie komercyjnej. Ogromnym wyzwaniem administracyjnym UMM, będzie 

przyjmowanie wniosków o refundację kosztów zakwaterowania i wyżywienia. Zgodnie z regulacjami 

prawnymi, które weszły w życie w ostatnich dniach, Polacy którzy przyjmują w swoich domach 

uchodźców, zapewniając im zakwaterowanie i wyżywienie, mają prawo do ubiegania się o refundację 

poniesionych kosztów. Jest to kwota do 40 zł dziennie na uchodźcę, który zostaje zakwaterowany  

w domu mieszkańca. Pojawił się już wzór wniosku, w związku z tym jest spodziewana zwiększona liczba 

interesantów. Podkreślił, że UMM stara się przekazywać informacje na bieżąco obywatelom Ukrainy, 

którzy przybyli do Milanówka, jak i mieszkańcom. Informacje są podawane w języku polskim i ukraińskim. 

Radna Janina Moława uzyskała informacje, że strona rządowa jest gotowa zorganizować punkty mobilne, 

łącznie z pomocą w zatrudnieniu osób, które będą pomocne urzędom gmin, w tym celu, aby te nr PESEL 

nadawane uchodźcom, mogły być nadawane sprawniej. Te numery są bardzo ważne, ponieważ dotyczą 

skorzystania ze środków finansowych przez uchodźców z Ukrainy. Radna chciałaby wiedzieć, czy gmina 

występowała do Wojewody i taką możliwość. 

Sekretarz Miasta potwierdził, że gmina występowała do Wojewody z informacją o potrzebie urządzenia 

na terenie Milanówka co najmniej jednego dodatkowego punktu wydawania nr PESEL dla obywateli 

Ukrainy. Punkt zostanie stworzony przy ul. Spacerowej, wykorzystując salę konferencyjną UMM. 



Radna Janina Moława widziała umowy z dwoma podmiotami wykonującymi fotografie do złożenia 

wniosku o nadanie nr PESEL. Pan Litewnicki powiedział, że nie ma możliwości skorzystania z tych środków 

i w związku z tym był wniosek BMM złożony dzisiaj, na dwie godziny przed sesją. Radna chciałaby 

zapytać, czy środki które były wpisane w uchwale budżetowej w § 4, ust. 2, gdzie RMM dała możliwość 

tworząc dwie rezerwy celowe budżetu w kwocie łącznej 1 072 000,00zł, z czego na rezerwę celową,  

na realizację zadań własnych z zakresu zarządzania kryzysowego, przydzielono kwotę 272 000,00 zł. 

Radna chciałaby wiedzieć, czy ta rezerwa celowa istnieje, czy została wykorzystana, a jeżeli została 

wykorzystana, to w jakim zakresie. Druga rezerwa, to rezerwa celowa oświatowa na dofinansowanie 

zadań z tytułu wydatków bieżących w kwocie 800 000,00 zł. Jest też rezerwa ogólna budżetu w wysokości 

128 000,00 zł. Chciałaby uzyskać odpowiedź, w jakim zakresie obie rezerwy celowe zostały wykorzystane. 

Sekretarz Miasta podkreślił, że na temat innych rezerw niż kryzysowa p. Litewnicki nie ma szczegółowej 

wiedzy. Większą wiedzę będzie miała pani Skarbnik. Było rozważane wykorzystanie rezerwy kryzysowej  

w kwocie 272 000,00 zł na wykonanie zdjęć dla obywateli Ukrainy. Zdjęcia są niezbędne do zrobienia 

dokumentów związanych z nadaniem nr PESEL. Rezerwa kryzysowa, jak sama nazwa wskazuje 

przeznaczana jest na działania kryzysowe. Wobec bardzo niepewnej sytuacji i nieprzewidzialności, UMM 

chciałby się zabezpieczyć na wypadek poważniejszych zadań, które trzeba będzie sfinansować środkami  

z rezerwy. Dlatego podjęto decyzję, żeby tych pieniędzy nie przeznaczać na ten cel. 

Wiceprzewodnicząca Rady Miasta zapytała, z czego UMM chce przesunąć środki na ten cel. 

Sekretarz Miasta poinformował, że w sytuacji, kiedy burmistrz ma więcej możliwości do dysponowania 

budżetem, uskładanie takiej kwoty z kilku paragrafów, kilku rozdziałów, jest łatwiejsze niż przesuwanie 

między paragrafami. Uważa, że kwota 20 do 30 tys. zł byłaby wystarczająca, żeby rozwiązać ten problem. 

Radny Piotr Napłoszek zapytał na jakim poziomie obecnie jest wykorzystana rezerwa kryzysowa i ile  

z kwoty pierwotnej jeszcze pozostało? Krajowa Rada Regionalnych Izb Obrachunkowych zajęła 

stanowisko, że mamy do czynienia z sytuacja kryzysową i z rezerwy kryzysowej można korzystać.  

Nie ma przeciwskazań, żeby z takiej rezerwy podejmować środki. Radny zapytał w jaki sposób jest 

ewidencjonowane, że pomoc w formie zdjęć zostaje udzielona uchodźcom mającym miejsce 

zamieszkania tymczasowe na terenie gminy Milanówek. W jaki sposób jest to rozliczone? 

Sekretarz Miasta poinformował, że ewidencją uchodźców, którzy przychodzą wykonać zdjęcia do zakładu 

fotograficznego, zajmują się same zakłady. Są dwa warunki. Musi to być obywatel Ukrainy, po drugie 

musi przekroczyć granice Rzeczypospolitej Polskiej najwcześniej 24 lutego br. W umowie było zawarte,  

że zakłady spisują osoby, które wykonują zdjęcia. Będzie załącznik do faktury. Kwestią rezerwy kryzysowej 

zajmuje się p. Urszula Milczarek, dlatego p. Litewnicki nie wypowie się na ten temat. 

Radna Janina Moława poinformowała, że w dniu 1 marca Przewodniczący Krajowej Rady RIO  

po konsultacji z prezesami innych izb w Polsce, powołując się na art. 3, pkt 1 Ustawy o zarzadzaniu 

kryzysowym, Dz.U. z 2022 r. poz. 261, postanowił, że kiedy jest sytuacja kryzysowa i jaka jest definicja 

zarządzania kryzysowego i że polega to na tym, że samorządy mogą przeznaczać pieniądze z rezerwy  

na zarzadzanie kryzysowe i na wydatki związane z pomocą osobom uciekającym przed wojną w Ukrainie. 

To jest znane wszystkim samorządom. Radna celowo przedstawiła kwotę na zarządzanie kryzysowe. 

Urzędnicy przychodzą do RMM nie wiedząc ile jest środków wykorzystanych, a ile zostało. Pojawia się 

wniosek BMM, że to co jest w rezerwie ma zostać, bo sytuacja może ulec pogorszeniu. Radna myśli,  

że gorszej sytuacji nie będzie. Rada Miasta Milanówka nigdzie nie wyjeżdża, jest zawsze gotowa  

na współpracę z BMM. W sytuacji, kiedy trzeba będzie dać środki na zarządzanie kryzysowe, RMM jest 

gotowa rozmawiać z organem wykonawczym gminy i te środki przekazać. Nie wiadomo, ile środków  

z rezerwy kryzysowej przydzielonej przez Radę zostało, na co zostały wykorzystane do tej pory te środki. 

Powinno się zacząć rozmowy na temat, czy te wszystkie inwestycje budżetowe zapisane w budżecie  



na ten roik, jesteśmy w stanie zrealizować w tym stanie finansów, które podejmowano w uchwale 

budżetowej w końcu grudnia 2021 roku. Sytuacja się diametralnie zmieniła.   

Sekretarz Miasta podkreślił, że sposób gospodarowania rezerwą kryzysową nie wynika z tego, że my się 

czegoś boimy. Wynika z racjonalnej gospodarki finansami do której zobowiązany jest każdy burmistrz, 

każda osoba która ma wpływ na wydawanie środków publicznych. Mogą się pojawić wydatki w związku  

z tym konfliktem, których dzisiaj nie jesteśmy w stanie przewidzieć. Wtedy rezerwa kryzysowa może się 

naprawdę przydać. 

Wiceprzewodnicząca Rady Miasta uważa, że wtedy trzeba będzie szukać tych środków. Jeżeli teraz 

weźmiemy 5 tys. czy 10 tys. z rezerwy kryzysowej, a następnie dostaniemy informacje, że skończyły się 

środki, to pani skarbnik zaproponuje przesunięcia. 

Radny Piotr Napłoszek zadał pytanie odnośnie ewentualnego przedłużenia pracy urzędu, czyli tych 

stanowisk do spraw USC i ew. obsługi w weekend dla uchodźców z Ukrainy. Radny chciałby wiedzieć, czy 

UMM sprawdza, czy oferty mieszkań od mieszkańców są adekwatne do potrzeb. 

Sekretarz Miasta poinformował, że nie wpłynął do urzędu jeszcze żaden wniosek o refundację. Jest 

rozważana możliwość wydłużenia godzin pracy urzędu i zorganizowania pracy w weekend. W jego 

przekonaniu może się to stać za zgodą pracowników, którzy będą taką pracę wykonywać. Można wydać 

polecenie, żeby pracownik pracował więcej niż wynika to z kodeksu pracy. Taki pracownik wkrótce 

pójdzie na zwolnienie i nie będzie go nie tylko w weekend, ale również w tygodniu, kiedy jest najbardziej 

potrzebny. Problem jest nawet z takimi czynnościami, jak wyjście do toalety. Można organizować taką 

pracę za zgodą pracowników. Musimy szanować prawo pracowników do wypoczynku. To jest niezbędny 

element do efektywnej pracy w ciągu tygodnia. Do pracy w USC są przesunięci również pracownicy  

z innych referatów. Taka pomoc pozwala pracownikom USC skupić się tylko na przyjmowaniu wniosków  

i nadawaniu numeru PESEL. Dlatego UM liczy na pomoc Wojewody w organizacji dodatkowego punktu. 

UMM P. Urszula Milczarek poinformowała, że są weryfikowane, sprawdzane mieszkania, gdzie 

przebywają uchodźcy. Jeżeli mieszkaniec potrzebuje dodatkowej pomocy w ulokowaniu uchodźcy, taka 

pomoc zostaje udzielona. UMM pozostaje w kontakcie z tymi mieszkańcami. Jeżeli występują 

jakiekolwiek problemy, mieszkańcy zgłaszają je bezpośrednio do p. Milczarek lub do Prezesa OSP.  

W dniu 24 jak doszło do ataku, dostaliśmy pierwsze prośby o pomoc dla rodzin uchodźców. Burmistrz  

i OSP postanowili taką pomoc udzielić. Sytuacja stała się bardzo rozwojowa. Pan Burmistrz zwołał 

spotkania zarzadzania kryzysowego, na którym zebrały się OSP, CUS, MCK, Straż Miejska, SP. Ze względu 

na duży napływa uchodźców, postanowiono utworzyć punk w SP1 do obsługi takich osób. Wszystkie 

punkty, gdzie przebywają uchodźcy działają. OSP pracuje w swoich godzinach pracy i ci sami strażacy 

pozostają często jako wolontariusze w tych punktach. Współpracuje z OSP również Straż Miejska. 

Uchodźca, który tu trafia dostaje wszystko co potrzebuje. OSP poszukuje takiej osobie mieszkania  

i rodziny, która ją przyjmie. Uchodźcy są zaopatrywani w ubrania, jedzenie długoterminowe, kosmetyki. 

Wiceprzewodnicząca Rady Miasta jest pełna podziwu dla pracy wolontariuszy, służb, które pomagają 

uchodźcom. Radna zapytała, czy przyjmowane są jeszcze dary dla uchodźców. 

UMM P. Urszula Milczarek poinformowała, że tym zajmuje się prezes OSP. 

Prezes OSP Sławomir Wieleciński wszystkie dary zostały przekazane do MCK. Pakiety startowe  

są przekazywane do każdego, kto tych rzeczy potrzebuje. W takim pakiecie znajduje się nowa kołdra, 

poduszka, poszewki, jedzenie, suchy prowiant. Wszystkie te rzeczy zostały przekazane od osób 

prywatnych. Takich pakietów wydano ponad 600. 

Dyrektor Szkoły Podstawowej nr 1 Barbara Mazur poinformowała, że w SP1 zorganizowano punkt, gdzie 

uchodźcy zatrzymują się na dwie, trzy doby. Nie pozostaje to bez wpływu na to, jak funkcjonuje szkoła. 

Dzieci maja WF tylko na zewnątrz. Świetlica, która jest po stronie hali, została przełożona na stronę 



szkoły. Dzieci nie mają kontaktu z uchodźcami. Bardzo wielu nauczycieli i rodziców ze SP1, SP2, SP3, 

przedszkola zostało zaangażowanych w wolontariat. Pracownicy CUS pracują tam od godziny 8.00  

do 16.00, a ostatnie dni od 5.00 do 16.00. W nocy i po godzinach pracy CUS są wolontariusze. Pani Mazur 

zachęca, żeby wspomóc wolontariuszy w ich pracy. Dyrektor SP1 ma obawy o budżet szkoły. Hala 

sportowa jest w tej chwili ogrzewana bardziej, niż miło to miejsce, gdy odbywały się tam tylko i wyłącznie 

zajęcia wychowania fizycznego. Prąd jest czerpany przez 24 godziny na dobę. Zużywane jest też więcej 

wody. 

Wiceprzewodnicząca Rady Miasta podkreśliła, że jest również rezerwa na szkolnictwo, pieniądze  

na pewno się znajdą. 

Radna Janina Moława chciałaby wiedzieć ilu jest uczniów z Ukrainy. 

Dyrektor Szkoły Podstawowej nr 1 Barbara Mazur poinformowała, że w SP1 jest 40 uczniów z Ukrainy,  

w przedszkolu 36 dzieci, w SP2 35 uczniów, w SP3 ok. 36. Sytuacja zmienia się bardzo dynamicznie. 

Uczniowie z Ukrainy są włączani w oddziały szkolne klas polskich. Brano pod uwagę utworzenie klas 

przygotowawczych, ale Jest to bardzo trudne, bo wszystkie szkoły pracują na dwie zmiany. Są wypełnione 

uczniami. W SP1 jest 500 uczniów. Praca trwa od godziny 8.00 do 16.10. Ostatnia lekcja kończy się  

o 17.05. Nie ma bazy lokalowej w których można by było takie klasy umieścić. Polskie prawo nie zakłada 

możliwości zatrudnienia nauczycieli z Ukrainy, ponieważ oni nie maja nostryfikowanych dyplomów  

w zakresie nauczania w Polsce. Tacy nauczyciele mogą być zatrudnieni jako pomoc dla nauczyciela  

z Polski. Takie osoby są już w szkołach zatrudniane. 

Radna Karolina Białecka zapytała, kto formalnie odpowiada za punkt w SP1. 

Dyrektor Szkoły Podstawowej nr 1 Barbara Mazur poinformowała, że formalnie odpowiada za to sztab 

kryzysowy. 

Referat Oświaty p. Bożena Ciesielka podkreśliła, że UMM jest na bieżąco w kontakcie. Jeśli dyrektorzy 

zgłaszają jakiekolwiek potrzeby to staramy się to rozwiązywać. Trudno by było utworzyć dodatkowe 

oddziały wspomagające. Dzieci z Ukrainy dobrze funkcjonują w klasach razem z Polakami. Do żłobka nikt 

się jeszcze nie zgłosił. 

Radny Waldemar Parol zapytał, czy istnieje możliwość uczenia języka polskiego dzieci z Ukrainy, tak jak 

to robi szkoła przy ul Herberta. 

Dyrektor Szkoły Podstawowej nr 1 Barbara Mazur poinformowała, że dzieci są dołączone do polskich 

klas, pracują w polskim systemie, lekcje prowadza polscy nauczyciele w języku polskim. Pomoc 

nauczyciela jest potrzebna w różnych sytuacjach. Asystent rozmawia z dzieckiem w jego języku, 

dowiaduje się o jego problemach. 

Dyrektor MCK Aneta Majak podkreśliła, że wielu uchodźców formalnie swój pobyt rejestruje, zdobywa 

PESEL, świadczenia CUS, dziecko idzie do żłobka, przedszkola lub szkoły. Wtedy zaczyna się życie 

społeczno – kulturowe w naszym mieście. W naszym mieście zamieszkało 1200 nowych osób. Te osoby 

nie znają naszego miasta, mają różnego rodzaju problemy.  W MCK stworzono miejsce łączące kilka stron. 

Łączące uchodźcę z mieszkańcami, z osobami przyjmującymi te osoby w swoim domu oraz 

wolontariuszami. Wspólnie z mieszkańcami MCK zorganizowało kilkanaście transportów na granicę. OSP 

również organizowała transporty. Mieszkańcy Milanówka pojechali na granicę jako wolontariusze. Byli 

łącznikiem dzięki któremu wiadomo było, jakie są potrzeby. Mieszkańcy przynosili do MCK dary  

w ilościach hurtowych. Te rzeczy zawozili swoimi prywatnymi samochodami w odpowiednie miejsca. 

Następnie MCK zorganizował „Magazyn pełen dobra”. Mieszkańcy mogą przynosić do MCK wszelkie 

potrzebne dla uchodźców przebywających na terenie Milanówka rzeczy pierwszej potrzeby m.in. środki 

higieniczne, kosmetyki, buty, ubrania, przybory szkolne. Wszystko to, co jest potrzebne do rozpoczęcia 

nowego życia, gdy człowiek przyjeżdża do Milanówka w ubraniu takim w jakim wyszedł z domu, zupełnie 



bez niczego. Pakiet startowy uchodźcy dostają w OSP.  Ale potrzeby są większe. MCK stara się 

zorganizować nowy start na jakiś czas. Razem z MPWiK MCK zorganizowało zbiórkę przyborów szkolnych. 

MPWiK kupił 60 plecaków dla uczniów naszych szkół. MCK dostało ogromną dostawę z Finlandii. 

Tamtejsze szkoły zorganizowały zbiórkę dla uczniów milanowskich. Były tam przybory szkolne t.j. kredki, 

bloki, plecaki itd.. Codziennie przychodzi do MCK ok. 80 uchodźców. W Willi Barczewianka organizowane 

są spotkania Integracyjne dla uchodźców. Są tam tłumacze. Dzięki temu można przekazać wiele 

informacji. Kilka razy w tygodniu, odbywają się spotkania z psychologiem, gdzie towarzyszy tym 

spotkaniom tłumacz. W MCK można uzyskać informacje, który lekarz przyjmuje uchodźców bezpłatnie, 

gdzie iść do dentysty, ginekologa. Jest cała lista potrzebnych informacji. Razem z uchodźcami została 

zbudowana baza dotycząca poszukiwania pracy na terenie Milanówka i okolic. Taka baza jest dostępna 

dla każdego przedsiębiorcy w MCK. Kolejna oferta dla uchodźców jest nauka języka polskiego, cztery razy 

w tygodniu. Są to zajęcia dla dorosłych i dla dzieci. W ofercie MCK jest dostęp do trzech tłumaczy.  

W Kurniku odbywają się spotkania polskich i ukraińskich dzieci, które się integrują, bawią, zapominają  

o swoich dramach. MCK nawiązało współpracę z wydawnictwem, które ściągnęło z Ukrainy książki  

w języku ukraińskim. Zaprzyjaźnione drukarnie wydrukowały te książki. W MCK dzieci mogą wziąć 

wydruki książek po ukraińsku. Bardzo dużo osób, które przyjmują uchodźców zgłasza zapotrzebowanie  

na opiekę wytchnieniową, żeby pomóc w jakiś sposób zorganizować czas dla uchodźców, pokazać  

im gdzie zrobić zakupy, żeby pomóc im usamodzielnić się.  

Wiceprzewodnicząca Rady pogratulowała p. Majak świetnej organizacji i zadała pytanie, jak obecna 

sytuacja wpływa na gminę? 

Zastępca Burmistrza Marcin Bąk poinformował, że cała sytuacja związana z wojną na Ukrainie i falą 

uchodźców zaskoczyła cały kraj. Ustawodawca nie przygotował gminy na tą sytuację. Pomoc, która jest 

udzielana i pomoc tych ludzi w większej części opierają się na dobrej woli mieszkańców i wolontariacie. 

Bez przepisów wykonawczych, gmina nie może angażować swoich środków, żeby tej pomocy udzielać. 

Zaangażowano pracowników SP1, CUS, MCK do pomocy uchodźcom. Spec ustawa dająca gminie jakieś 

narzędzia, weszła stosunkowo niedawno. Nie ma w tej chwili obawy, że finanse gminy są zagrożone. 

Wiceprzewodnicząca Rady Miasta zadała pytanie dotyczące opłat śmieciowych. Mieszkańcy, którzy 

przyjęli uchodźców, chcieliby wiedzieć co będzie z opłatą za śmieci.  

Zastępca Burmistrza Marcin Bąk poinformował, że na obecna chwilę takiego zwolnienia nie ma, ale nie 

ma również mechanizmu weryfikującego, czy wszyscy płacą za śmieci. Mieszkańcy płacą, tak jak 

zadeklarowali.  

Zastępca Burmistrza Marcin Bąk zaznaczył, że w przyszłości miasto będzie dysponowało dużą strażnicą 

OSP, która by mogła przejąć te wszystkie funkcje, które obecnie są tak potrzebne. Pan Bąk podkreślił,  

że obecnie ulokowani w SP1 uchodźcy mogliby otrzymać pomoc w nowej strażnicy. Niedługo będzie 

ogłoszony przetarg na budowę nowej strażnicy. Pan Bąk zwraca się z prośbą do radnych, że w przypadku, 

kiedy zabrakłoby środków na finansowanie budowy to radni odniosą się do tego pozytywnie. Taki obiekt 

przyda się w mieście. 

Radny Waldemar Parol podkreślił, że budowa strażnicy potrwa co najmniej dwa lata. Radny zapytał, czy 

p. Bąk zakłada, że konflikt na Ukrainie będzie się ciągnął latami? 

Zastępca Burmistrza Marcin Bąk uważa, że są takie sytuacje, których nie jesteśmy w stanie przewidzieć.  

Radny Krzysztof Wiśniewski zastanawia się, co będzie jak napłynie więcej uchodźców i nie będą się mieli 

gdzie podziać. Powiedzą, że nie mogą wrócić do swojego kraju, bo jest zniszczony, bo nie ma tam 

warunków do życia. Co wówczas zrobimy, bo o tym też należy myśleć. 

Zastępca Burmistrza Marcin Bąk podkreślił, że obecnie pomoc oparta jest na wolontariacie, większość 

uchodźców jest w prywatnych domach. Gmina nie ma takiej siły, żeby wszystkim uchodźcom którzy tutaj 



są, udzielić pomocy. Jedynym sposobem w takiej sytuacji będzie tranzyt w inne miejsca. To muszą być 

działania ogólnopaństwowe. Jeżeli wyjdą przepisy, które będą gminę zobowiązywały, to trzeba to będzie 

robić. Za takimi przepisami, misi iść finansowanie z budżetu państwa. Obecna sytuacja wszystkich 

zaskoczyła. 

UMM Urszula Milczarek zaznaczyła, że przepływ uchodźców jest stale monitorowany. Ponieważ 

rynek mieszkań został zapełniony, pomoc gminy jest nastawiona na tranzyt tych osób w inne miejsca. 

Osoby które przybywają do Milanówka, otrzymują pomoc w postaci zakupu biletów lub noclegu, posiłku, 

zapewnienia podstawowych potrzeb, a następnie są przewożone dalej. Nikt nie pozostanie bez pomocy. 

Wiceprzewodnicząca Rady Miasta zapytała, czy uchodźcy muszą być zameldowani w miejscu w którym 

przebywają? 

Zastępca Burmistrza sprawdzi przepisy. Obecnie dzieci są przyjmowane do szkoły bez meldunku. Inna jest 

sytuacja osób, które wcześniej przyjechały do Polski pracować, a inna osób, które przybyły po 24 lutego. 

Referat Oświaty p. Bożena Ciesielka poinformowała, że polskie prawo nie przewiduje obowiązku 

meldunkowego. Zgłaszamy dzieci względem miejsca zamieszkania.  

 

Ad.4. Sprawy różne. 

UMM Urszula Milczarek przekazała, że w dniu jutrzejszym w Good Morning America na kanale ABS News 

pojawi relacja na temat pomocy dla uchodźców w Milanówku. 

Radna Bożena Osiadacz zaprasza wszystkich chętnych do wolontariatu w SP1. Radna poprosiła, żeby nie 

robić zdjęć uchodźcom, ponieważ ich wizerunek może być wykorzystany i stanowić zagrożenie dla rodzin 

przebywających na Ukrainie. Radna poruszyła temat komisji dotyczącej remontu w szkołach.  

Radny Waldemar Parol zadał pytanie w sprawie dotacji związanych z pomocą dla uchodźców. Radny 

chciałby wiedzieć, czy starczy tych środków na pomoc dla tych osób. 

Dyrektor CUS Krystyna Kott poinformowała, że starczy tych środków na wiele potrzeb np. nauka języka, 

pomoc usługowa, pomoc w znalezieniu pracy. Dla wszystkich grup wiekowych będzie pomoc w formie 

usług społecznych. 

Radny Krzysztof Wiśniewski zapytał skąd pochodzą te dotacje ? 

Dyrektor CUS Krystyna Kott poinformowała, że z budżetu państwa, czyli z naszych podatków. 

 

Ad.5. Zakończenie LVIII Sesji Rady Miasta Milanówka. 

Wiceprzewodnicząca Rady Miasta Jolanta Nowakowska podziękowała za udział w LVIII Sesji Rady 

Miasta Milanówka, zamykając jej obrady. 

Integralną częścią protokołu jest nagranie z sesji opublikowane na stronie Miasta Milanówka. 

 

 

Protokółowała                                                                          Wiceprzewodnicząca Rady Miasta Milanówka 

             |-|                                                                                                                         |-| 

Małgorzata Obwojska                                                                           radna Jolanta Nowakowska 


